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Discurs assemblea juliol 2023. 
 
Bon vespre a tothom. 
 
Amb la tranquil·litat d'haver escoltat el nostre tresorer sobre els comptes sanejats 
i amb la brevetat que imposa el respecte a la vostra presencia i al vostre preat 
temps, en plena canícula - amb alertes de tota mena i color- i coneixedor també, 
de la màxima dels clàssics que "un parlament llarg és un mal parlament", he de i 
desig transmetre, en nom del Cercle dʻEconomia de Mallorca, la benvinguda i 
una salutació plena dʻagraïment per la vostra participació en aquesta assemblea 
general i per tot el vostre suport, ara i de sempre. 
 
Vosaltres, socis personals, socis col·laboradors i amics –vells i nous–, sou la part 
important i fonamental d'aquesta associació sense ànim de lucre. Sense ànim de 
lucre s'ha dit, sí però amb molt d'ànim, il·limitat i perseverant, de col·laboració 
activa. I és que a diferència del que passava amb el "idiotés" grec -que es 
desentenia dels afers de la comunitat i només el preocupava el mateix-, nosaltres 
– gairebé trenta anys de servei és una garantía - tenim interès, disposició i 
capacitat per a contribuir i col·laborar en la millora del bé comú. 
 
Complim avui així, en unió de tota la Junta Directiva i la vostra presència, no 
només un deure estatutari –art 14 -18- sinó –i també molt rellevant- una bona 
costum de cada any –ininterrompudament des de fa gairebé tres dècades-, i 
sempre abrigats per la vostra generositat i cortesia, cosa que ens permet 
relacionar-nos, compartir, decidir, proposar continuar vius i actius en temps de 
canvi polític, i en una època amb molts desafiaments, tecnològics, ecològics i 
geopolítics que a cap dels presents se'ns escapen. 
 
Les nostres paraules, en aquesta nova Assemblea de Juliol de 2023, pocs dies 
abans de les eleccions i prop de la jornada de reflexió, no poden ser altres que les 
d'obligada referència als nostres valors essencials (independència, pluralitat, 
compromís, generositat,...) que també es correlacionen i potencien entre si. I ho 
hem de fer –sense esperar res a canvi-, no perquè concorden amb l'ànim 
fundacional, sinó per ser sentiments molt arrelats, que des d'aquell moment 
inicial, i ha quedat ben demostrat, ens han permès créixer enfortits, any rere any, 
fins a assolir els 301 socis individuals amb 47 empreses, que multipliquen, sens 
dubte, tota la nostra energia potencial. Ahir va ser el darrer la Xarxa Elèctrica a 



	

les Illes Balears (REDEIA). Avui tenim més megawatts. Gràcies. 
 
Al Cercle, ja ho saben, donem la benvinguda a tota una diversitat d'opinions -
escoltem en silenci-però tenim sempre un sol compromís: col·laborar activament 
per a millorar el benestar de les persones i d'aquesta terra insular. Aquest és el 
nostre propòsit, la nostra meta, no n'hi ha cap altre. Però aquesta "qualitat 
silenciosa" és una tasca de tot menys senzilla. 
  
Oferim per això compromís i generositat, recíprocament, perquè constitueixen 
els trets bàsics que ens ha permès fer-nos més forts i més útils, davant dels molts 
problemes i dificultats que, com a altres regions insulars ens estrenyen i de 
vegades ens angoixen, tal com ha quedat bé confirmat en la contribució a la 
millora del finançament autonòmic, en l'impuls del REIB, a l'Índex i indicadors 
socioeconòmics del Cercle o a l'enorme crisi pandèmica (amb un semàfor que va 
tenir 11 milions de visites, es diu aviat). Vivim a illes, però no volem viure aïllats. 
I per això, des de l'inici, anem de la mà amb els nostres germans de Menorca i 
convidem persones rellevants i tots els partits –tots han passat per aquí en els 
darrers mesos i per la CTI. 
 
Compromís i generositat, com el dels socis fundadors, hi ha alguns a la sala, 
expresidents i Directius, o membres recents de les Comissions de Treball: 
Cultura, Ciència Tecnologia i Innovació, Turisme responsable, IA i 
ciberseguretat, Estratègia econòmica i Finançament, Habitatge...Per a tots ells 
el nostre reconeixement públic, el nostre agraïment i l'ànim per continuar amb la 
mateixa il·lusió. 
 
Compromís i generositat, com el que ens van regalar convidats de la talla 
de Nuccio Ordine i Josep Piqué, o de socis com Miquel Alenyà, soci i 
president del Cercle d'Economia de Mallorca durant els anys 1995-96, o 
l'amiga Chantal Jourdain que moria poc després de l'assemblea d'estiu de 
l'any passat. Encara que ells no hi són les seves contribucions estan amb 
nosaltres. Per a tots ells, el nostre record i el nostre sentit i merescut homenatge. 
Tant de bo!, no hagués hagut d'escriure mai això. 
 
És costum també, en aquesta tradicional reunió estival, fer un resum dels 
esdeveniments més importants en l'últim any, però com veuran al llibre que 
tenen a les mans, hem fet moltíssimes coses i potser la seva enumeració i anàlisi 
allargaria excessivament les meves paraules i incompliria, per tant, la meva 
promesa inicial. Així idò només ressaltaré alguns dels més rellevants en els 
darrers dotze mesos. 
 
Seguint l'estela que havien deixat Mariano Rajoy, Nadia Calviño, Kallifatides, 
Sonia Contera o Iñaki Gabilondo, entre d'altres, el setembre passat l'expresident 
del Centre Nacional d'Intel·ligència i excap de l'Estat Major (Félix Sanz) ens va 



	

revelar alguns secrets gairebé inconfessables,… Alberto Nuñez Feijoo, 
acompanyat de qui és avui Presidenta del Govern de la nostra comunitat, Marga 
Prohens, ens va avançar les seves idees. En aquest moment vull saludar i 
felicitar, amb vosaltres i junt a vosaltres, un estimat i amic d'aquesta casa que 
ens honra amb la seva presència a primera fila i comparteix des de fa molt de 
temps anhels i inquietuds innovadores i estratègiques, l'Eivissenc -ja tenim una 
altra illa representada- Toni Costa Costa, ni més ni menys que Vicepresident, 
conseller d'Economia, Hisenda i Innovació i nou portaveu del Govern de les Illes 
Balears, "6 en 1", enhorabona i gràcies. 
  
A prop de la nit de Nadal, i després de la visita de Javier solana, el mallorquí Toni 
Torralba (Director d'intel·ligència artificial del MIT) i amb el nostre soci Juanjo 
Garau (primer mallorquí que s'hi doctora allà) ens van dir que la intel·ligència 
artificial, de moment, té molt natural i vam descobrir que MIT podia significar 
Mallorca Intel·ligent i Tecnològica. Només pocs dies després, per corroborar-ho, 
Alicia Sintes, menorquina, ens va demostrar que sense moure's de les illes, des 
de dalt d'un pi de San Lluís, es pot arribar als confins de l'Univers i escoltar les 
seves primeres veus de fa 13.800 milions d'anys... A març, Javier Garcia, 
president de l'associació química Internacional, en una conferència 
extraordinària al club DM –moltes gràcies Marisa-, ens va fer veure els reptes 
més urgents i increïbles de la química i de l'energia al món que ens ve a tota 
velocitat. 
 
També l'expresident José Luís Rodríguez Zapatero, al segon intent, es va sincerar 
fa uns mesos i ens va revelar coses íntimes i com amb superministre Pedro 
Solbes - i l'expresident Xisco Antich, en un procés que coneixem molt bé, 
abandonarem en els llocs de cua en finançament. Precisament per parlar 
d'aquest llarg i difícil camí, i del que ens queda, l'Expresidenta Francina 
Armengol, acompanyada per Catalina Cladera, en la seva doble condició 
de Presidenta del Consell i exconsellera, i Rosario Sánchez van debatre amb 
tots els nostres socis. Gràcies també a elles per mantenir les portes obertes 
aquests vuit anys. 
 
Finalment, fa tot just un mes, les germanes Fluxà –Thienneman al capdavant del 
gegant Iberostar, Sabina i Glòria, en una fantàstica experiència i poc comú –no 
solen anar juntes– van subratllar la importància crítica d'impulsar i propulsar un 
nou turisme responsable sostenible i regeneratiu. 
 
No m'oblido de l'amic Nuccio Ordine-, no ho puc fer. En un acte que es recordarà 
molt de temps, coorganitzat amb el Club Última Hora –moltes gràcies i felicitats 
Carme-, quan l'aplaudíem tots drets durant molts minuts, era impossible 
imaginar que aquesta persona excepcional, Premi Princesa d'Astúries 2023, ens 
deixaria tan aviat. "Caríssimo", com ens deies només uns dies abans de partir..., 
t'enyorem, et continuem admirant, aplaudint, i continuarem difonent els teus 



	

sòlids valors, les teves idees clares i les teves impagables contribucions. 
 
Com ell mateix diria, només el coneixement ens capacita per poder entendre i 
explicar la realitat i desenvolupar-nos-hi amb un criteri format. 
 
I és que "al bon fer no li falta premi" i, ho acabem de veure, els nostres premis 
Cercle a la innovació, després de set edicions, ja tenen entitat pròpia. Amb 
aquest esperit de cooperació conjuntament amb la UIB, CaixaBank, Fundació Sa 
Nostra, Govern, Isba... Aportar solucions a problemes reals és el principal 
objectiu dels innovadors socials, que a través dels seus projectes contribueixen a 
satisfer les necessitats i demandes socials dels ciutadans. I això és el que 
precisament ha valorat el Jurat a Aislan, el projecte de Toni Garí que intenta 
convertir la llana -una fibra tan antiga com la civilització i un residu actualment-, 
en un nou aïllant tèrmic, acústic, regulador d'humitat i amb elevada resistència 
al foc. Enhorabona a ell i als finalistes: Enginyeria Garau, IKI Health, i Mas de la 
Viña de Faustino. 
 
Amigues i amics, he d'acabar, però permetin-me una última reflexió final. 
 
No només és en l'àmbit econòmic on es plantegen els desafiaments. N'hi ha 
d'ecològics, climàtics, energètics, tecnològics, de ciberseguretat... tots 
interrelacionats. El 22 de juny, a la seu d'HotelBeds, Julio Rilo ens obria els ulls 
sobre aquests aspectes, sobre la cara i la creu de la IA. 
  
Recordareu que fa només uns mesos, en un altre acte coorganitzat amb Ultima 
Hora i la Sala Rivoli –gràcies família Salom-, assistirem molts dels presents a la 
projecció de "In the same boat", "al mateix vaixell" un documental excel·lent 
que parla de com aquest vaixell, metàfora de la nostra civilització, té davant una 
oportunitat única: els avenços tecnològics podrien ser la clau per aconseguir un 
món millor i més just, però, si no aprenem a administrar-los, i no reorientem el 
timó, el futur podria ser amenaçat. En un territori insular, per definició, anem 
tots al mateix vaixell, a més vivim a terra de cartògrafs il·lustres i el mateix 
Ramon Llull, pioner de tantes coses, parlava ja de les "cartes de Navegar", de la 
necessitat fer els viatges difícils amb un mapa. I ara n'hem d'emprendre un. 
 
Es parla molt d'IA, intel·ligència artificial -nosaltres els primers- però al Cercle 
ens agrada molt més parlar de la IC, de la intel·ligència col·laborativa o 
cooperativa. Cap Pla Estratègic, cap innovació, i cap èxit no es pot fer sense les 
persones: dones i homes com els que sou avui aquí. No hi ha algoritmes, 
fórmules matemàtiques ni fórmules màgiques.  
 
De momento la IA dona respostes però no es fa preguntes: nosaltres sí. 
 
Donem idò la mà a la Intel·ligència i l'energia col·lectiva, que ens ha distingit 



	

sempre, unint-nos i creixent en les dificultats, assumint el futur d'aquesta terra 
estimada com una cosa que ens pertany, com una cosa nostra. Si ho pensem, 
som el passat de què succeirà a l'avenir... 
 
Estic convençut, ho estem, que aquest esforç col·lectiu d'avui, serà agraït per les 
generacions futures, pels nostres fills i pels fills dels nostres fills. 
 
Gràcies. Moltes gràcies a tots. 
 
José Mª Vicens Gómez 
President 
 


